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mennyire érzik hátránynak magyarságukat, hogy látják jövőjüket, mennyire 
számolnak a hazatéréssel vagy a továbbutazással. 

Fóris Norbert (Nemzeti Közszolgálati Egyetem Magyary Zoltán Szakkollégium) 

A képernyőolvasó programot használó személyek hozzáférési lehetőségei a 
különböző elektronikai szolgáltatásokhoz  

A látássérültek számára az egyik legnagyobb kihívást manapság talán az 
információszerzés jelenti. A technika fejlődési ütemének köszönhetően egyre több 
információ jut el hozzánk. Ebben a képernyő orientált világban egy látó ember 
számára sokszor elképzelhetetlen, hogy egy látássérült ember hogyan tudja 
használni a számítógépeket, vagy akár egy okostelefont. A folyamatosan 
elérhetővé váló új technológiai megoldások egyre több lehetőséget nyújtanak a 
digitális térben a felhasználóknak. A számos technológiai újításnak köszönhetően 
a fogyatékossággal élő emberek, köztük a látássérültek is lépést tudnak tartani. 
Kutatásom célja az volt, hogy felmérjem a valamilyen képernyőolvasó programot 
használó személyek számítógép- és okostelefon használati szokásait. Kíváncsi 
voltam a két legelterjedtebb képernyőolvasó program használati megoszlására, az 
iPhone készülékek elterjedtségére, valamint, hogy mire használják az érintett 
felhasználók okostelefonjaikat.  

Adatfelvételi módszerként a hólabda módszert alkalmaztam. A 
megkérdezettek a valamilyen képernyőolvasó programot használó látássérültek 
csoportja volt (N=119). A kutatást – érintettsége révén – a szerző saját gyakorlati 
tapasztalata is segítette.  

Főbb eredményeim azt mutatják, hogy a legelterjedtebb képernyőolvasó 
program a jaws. A válaszokból kiderül, hogy növekedett az iPhone készüléket 
használók száma. Az elektronikai szolgáltatásokhoz való hozzáférés lehetőségei 
egyre szélesebb körben érhetőek el az érintettek számára.  

Összegezve tehát elmondható, hogy egyre több programot egyre több 
mindenre tudnak a megkérdezettek használni. 

Dakó József (SZTE Móra Ferenc Szakkollégium) 

Hogyan vélekednek a háziorvosok? – Kérdőíves vizsgálat a családorvosok 
alapellátást érintő véleményéről 

A társadalombiztosítás alrendszere az egészségügy, ezen belül a háziorvosi 
alapellátás ténylegesen mindenkit érintő kérdéskör, ugyanis az állampolgárok 
többsége a családorvosán keresztül érintkezik az egészségügyi ellátórendszerrel. 
Ezért sem mindegy az, hogy az alapellátásban dolgozó orvosok hogyan 
vélekednek a munkájukat érintő aktuális szabályozási, finanszírozási kérdésekről, 
a háziorvosi szakma megítéléséről, presztízséről, az orvostársadalom idősödéséről 
és ezzel összefüggésben az utánpótlás hiányáról.  
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A kérdés vizsgálatához a survey módszert találtam a leginkább megfelelőnek, 
online kérdőív segítségével vizsgáltam a háziorvososok attitűdjét, elsősorban a 
fent említett kérdéskörök, ezen túl az egészségpolitika, a hálapénz megítélésével 
kapcsolatban. 

Előadásomban egy rövid elméleti bevezető után kutatásom jelenlegi állapotáról 
szeretnék beszámolni, hangsúlyt helyezve azokra a kirajzolódó kutatási 
eredményekre, amelyek első hallásra ugyan meglepőnek tűnhetnek, de 
megkísérelem a háziorvosok álláspontja mögötti mélyebb összefüggéseket 
megvilágítani. Szeretnék kitérni arra és kiemelni azt, hogy habár az orvosi 
társadalom egy külső szemlélő számára homogénnek tűnhet, azonban bizonyos 
demográfiai-gazdasági-társadalomföldrajzi tényezők az ő véleményüket is 
jelentős mértékben tudják befolyásolni. 

Mészáros Mercédesz (SZTE Móra Ferenc Szakkollégium) 

Árfolyammodellezés nem konvencionális monetáris politikák mellett 

A 2008-as subprime válságot követően a hagyományos monetáris politikai 
eszköztár alkalmazása nem bizonyult hatékony stratégiának a válságkezelésben. 
Ennek következményeként a kedvezőtlen helyzetbe került jegybankok a pénzügyi 
helyzet stabilizálása érdekében új, nem szokványos instrumentumok 
bevezetéséhez fordultak, melyek jelentős hányada sikerrel orvosolta a felmerült 
problémákat. 

Kutatásom során azt vizsgáltam, hogy a nem konvencionális jegybanki 
eszközök alkalmazása hatással volt-e a devizaárfolyamok alakulására, a 
kamatparitás teljesülésére. Kérdéseim megválaszolását 7 európai jegybank 2007 és 
2018 közötti tevékenységének tanulmányozásával, negyedéves adatok 
felhasználásával ökonometriai vizsgálatokra alapoztam, amely során dinamikus 
panel regressziók által elemeztem a teljes mintát és annak csoportosításait is, az 
előzetesen megfogalmazott empirikus modelljeim tesztelésével. Eredményeim 
alapján kijelenthető; a vizsgált központi bankok esetében az unortodox monetáris 
politika követése rövidtávon szignifikáns hatást gyakorolt a devizaárfolyamokra, 
viszont a kamatparitás elve nem teljesült mellettük. 

Tóth Balázs (SZTE Móra Ferenc Szakkollégium) 

A belső kontrollrendszer szerepe az államháztartásban 

Az elmúlt években egyre nagyobb figyelem középpontjába került az 
államháztartás hatékonyságának növelése, annak gazdálkodásának javítása. 
Ennek hatására a belső kontrollrendszere is nagyobb nyilvánosságot kapott, az 
utólagos ellenőrző, monitoring tevékenységek mellett az erőforrások 
felhasználásának javítása is jelentősebb érdeklődést váltott ki. Ezek megvalósítását 
az eredményszemléletű számvitel államháztartásba való 2014-es bevezetése is 


